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عضو هیأت رئیسه شورای ملی زعفران ایران گفت: سال 
گذشته دولت وبخش خصوصی چندین هزار کیلو زعفران را 
انبار کردند که سود آن مربوط به خودشان است.به گزارش 
ایلنا از مشــهد، علی حسینی در این خصوص اظهار داشت: 
امسال به دلیل خشکسالی در بسیاری مناطق استان  تولید 
زعفران مقداری کاهش پیدا کرد و این امر در بحث قیمت 
زعفران در بازار تاثیر گذار است، اما بیشترین تأثیر مربوط 
به رفتارهای حســاب شده ای هست که توسط یک عده با 
عنوان تقاضای کاذب برای خریــد زعفران به راه افتاد  در 
صورتی که بیشــتر این تقاضاها صــوری و صرفاً برای جو 
ســازی مطرح می شــد و این عده  در مــواردی حتی یک 
کیلو زعفران هم خریداری نکردند.وی افزود: حق کشــاورز 
این است که به معنای واقعی ارزش کالای خود را دریافت 
کند زیرا چندین ســال بود که قیمت زعفران یکسان مانده 
بود، اما بخشــی از اتفاقات اخیر برای رضایت کسانی است 
که انبارهــای زعفران را در اختیار دارند در حالی که دینار 
ی از این سود چند برابری نصیب کشاورزان زحمت کشی 
که محصولشــان را بــه این انبارها تحویــل دادند نخواهد 
شد.عضو هیئت رئیسه شورای ملی زعفران ایران بیان کرد: 
آقایانی که در حال حاضر دغدغه این را دارند که چرا قیمت 
زعفران قبلًا پایین بود و از طرفی دیگر خوشــحال هستند 
که قیمت دو تا سه برابر می شود باید این توانایی و قدرت 
را می داشتند که روند افزایش قیمتی را با یک شیب ملایم 
از دو سال گذشته اجرا می کردند.حسینی تصریح کرد: زیرا 
مصرف کننده نیز در داخل کشــور حقی دارد و تاثیر یک 
گرانی دو ســه برابری ناگهانی، بر روی بســیاری از عوامل  
تاثیر می گــذارد، برای مثال مصرف ســرانه زعفران را به 

شــدت کاهش می دهد و متقلبان با دستکاری در کیفیت 
ســلامتی مصرف کننده را به خطر می اندازند.وی با بیان 
اینکــه ما خواهان ارزان فروشــی و  خام فروشــی زعفران 
نیســتیم خاطرنشان کرد: اگر قرار باشد آهنگ رشد قیمت 
زعفران با این شــتاب پیش برود تا دو ســال دیگر همه در 
کشور زعفران خواهند کاشــت.عضو هیئت رئیسه شورای 
ملی زعفران ایران یادآور شد: متاسفانه دلالانی که الان سر 
و صدایشان در کشــور برای افزایش و کاهش زعفران بلند 

است پیازهای زعفران ما را در حد وسیعی از مرزهای کشور 
به افغانســتان و سایر کشورها می برند، اما هیچ حساسیتی 
در برابر ایــن باندهای قاچاق وجود ندارد.حســینی اظهار 
داشــت: باید منصفانه رفتار کرد، قیمت زعفران در دو سه 
سال گذشته واقعی نبود و متاسفانه شاهد بودیم که با دادن 
آدرس غلط، گناه بی تدبیری را به گردن تشکلی انداختند 
کــه هیچ نقشــی در خرید، فروش، انبار کــردن، قیمت و 
...  نداشــت و تنها دغدغه آنها تولیــد محصول با کیفیت 

برای رسیدن کشــاورزان به ارزش واقعی دسترنجشان بود 
و در بســیاری مواردی حتی نظر مشــورتی تشکل ها و از 
جمله شورا گرفته نمی شود.عضو هیئت رئیسه شورای ملی 
زعفران ایران گفت: کشــاورزان ما حق دارند از مســئولان 
ســوال کنند که پیازهای زعفران ما کجا رفت و شما برای 
آینده زعفران کشور و برای مدیریت تولید و تجارت زعفران 
چه کرده اید؟ اما متأسفانه  قضیه برعکس است، دائما سعی 
می شود کشاورزان در مقابل صادرکنندگان و تشکل ها قرار 
بگیرند.وی بــا گلایه از این مورد که بــرای اینکه ما ماده 
خام نفروشــیم و صنعت تبدیلی زعفران را رونق دهیم در 
۴۰ ســال اخیر هنوز کار مفیدی انجام نشــده است افزود: 
سال گذشــته چندین هزار کیلو زعفران را هم دولت و هم 
بخــش خصوصی خریداری و انبار کردند و الان متوجه می 
شــویم که ســودی که از گرانی زعفران به دست می آید 
مربوط به آنان اســت و کشاورزان با توجه به عملکرد پایین 
و چندین ســال تحمل ارزانی محصولشــان  سود نا چیزی 
می برند.حسینی با اشاره به اینکه ما باید هوشمندانه عمل 
کنیم و صادر کننده، صنعت گر و تشکل ها را دشمن تولید 
معرفی نکنیــم  گفت:  در مواردی  بــا بخش خصوصی و 
تشکل ها بی انصافی می شود  در حالی که  بر خلاف بعضی  
صحبت ها که تلاش می شود تشکل ها و فعالان این صنعت  
را مقصر بدانیم واقعیت این اســت که اکثر فعالان حامیان 
واقعی تولید هستند.وی با بیان اینکه باید دلالان ماجراجو 
را از کشاورزان جدا کنیم اظهار داشت: سود مافیایی قیمت 
زعفران به جیب  کســانی می رود که هیچ نقشی در تولید 
این محصول ندارند و ســال گذشته زعفران را با یک سوم 
قیمت فعلی و با منت  خریداری و در انبارها دپو کرده اند.

با وجود برخورداری گلســتان از آثار فاخر 
گردشــگری و جاذبه های منحصــر به فرد اما 
این استان نتوانسته در زمینه جذب گردشگر 
خارجــی موفق عمــل کند.به گــزارش مهر، 
گلســتان به ســبب برخورداری از جاذبه های 
متعدد تاریخی، طبیعی و فرهنگی پتانســیل 
بالایی برای جذب گردشگر خارجی داشته اما 
این ســرزمین کهن نتوانسته از این ظرفیت ها 
به درستی بهره ببرد.در حالی که طبق الگوی 
کلاسیک گردشگری کشــور، برخی از شهر ها 
مانند شــیراز، اصفهان و یا مشــهد به عنوان 
اصلی تریــن مقاصد گردشــگری خارجی در 
کشور هســتند اما گلســتان با بهره مندی از 
جاذبه هــای منحصر به فــرد می تواند به یک 
»کانــون نوین گردشــگری« تبدیل شــود.بر 
اساس ملاحظات ترسیم شده ستاد کرونا، هم 
اکنون شــرایط حضور گردشگران خارجی در 
کشــور فراهم شده و گلستان هم می توانند در 
دوران پســاکرونا خود را به عنوان یک منطقه 
مســتعد برای جذب گردشگران معرفی کنند.

طبق آمار ها در ســنوات قبــل از کرونا حدود 
۶هزار گردشــگر خارجی ســالانه از گلستان 
بازدید می کردند که این امر نشان می دهد در 
کنار فراهم نبودن زیرساخت های گردشگری، 
گلســتان در حوزه اطلاع رسانی و تبلیغات هم 
اقــدام قابل قبولی انجام نداده است.گلســتان 
از داشتن ســایت های گردشگری چند زبانه و 
بین المللی برای معرفی جاذبه های خود محروم 
بوده و همچنین تولیدات و آثار تدوین شــده 
در ســیمای گلستان هم بســیار انگشت شمار 
اســت و از نظر سمعی و بصری توان معرفی و 
جذابیت های گلستان را ندارد.هرچند در سال 
گذشته مدیرکل گردشــگری گلستان از آغاز 
طرح تهیه فیلم و عکس از مراکز گردشــگری 
اســتان خبــر داد، اما با گذشــت حدود یک 

ســال هیچ اثری در این راستا مشاهده نشده 
اســت.یکی از موضوعاتی که در استان مغفول 
مانده اســتفاده از توان و ظرفیت شــبکه های 
اینســتاگرام، توییتر، فیس  اجتماعی ماننــد 
بوک و... برای تبلیغات است. اگرچه دسترسی 
به برخی از شــبکه های اجتماعی در کشــور 
دچار محدودیت هایی اســت، اما باید بپذیریم 
یکی از ارزان ترین و در دســترس ترین ابزار ها 
برای معرفی جاذبه های گلســتان در آن سوی 
مرز ها همین شــبکه های اجتماعی هستند که 
بایــد به صورت چند زبانه و بــا ارائه تولیدات 
چند رســانه ای با کیفیت زمینه جذب بیشتر 
گردشــگران و یا شــرکت های گردشگری را 

فراهم کنند.
رئیــس ســابق انجمن صنفــی راهنمایان 
گردشگری گلستان گفت: برای جذب گردشگر 
خارجی نیاز به تولید محتوا و بازاریابی است و 
اگر گردشگر خارجی بخواهد از نقطه ای دیدن 
کند باید در مورد آن جاذبه آگاهی و اطلاعاتی 
داشــته که می تواند آن را از طریق تبلیغات و 
نمایشگاه ها و ... کسب کرده باشد.یحیی جلالی 
فر افزود: گلستان جزو استان های است که هیچ 
گونــه تولید محتوا و بازاریابی برای جاذبه های 
آن انجام نشــده و گردشــگر خارجی هم به 
شــکل خاص و چشمگیر به آن سفر نمی کند، 
یعنی تعداد گردشــگران خارجی آن نسبت به 
شــهر هایی مانند اصفهان، یزد، کرمان، شیراز 
و... نزدیک به صفر اســت لذا این دغدغه هم 
برای مسئولان وجود ندارد که زیرساخت هایی 
متناسب با اســتاندارد های جهانی برای جذب 
گردشــگران خارجی ایجاد کنند.او بیان کرد: 
برخی از جاذبه های ثبت شــده جهانی مانند 

راه آهــن و جنگل های هیرکانــی با برخی از 
استان ها مشترک است و گردشگر خارجی به 
نقطه ای سفر می کند که برای آن آدرس دهی 
شــده باشــد.جلالی فر با بیان اینکه ما حتی 
برای گردشگری داخلی هم زیرساخت نداریم، 
گفــت: هر گردشــگر خارجی که در اســتان 
حضور می یابد دوســت دارد با فرهنگ و اقوام 
و جاذبه های تاریخی بیشــتر آشــنا شود و ما 
 راهنمای خارجی نداریم که این گردشگران را

 هدایت کند.
یک دکتری گردشــگری گفت: گلســتان 
برای گردشــگران خارجی  جذابیت های لازم 
را دارد. بــه طــور مثال برج قابــوس، بنا های 
فرهنگی، فرهنــگ و آداب و رســوم ترکمن 
صحرا و شیوه سنتی زندگی اقوام همچون یک 
موزاییک فرهنگی کنار هم چیده شــده است.
مهدی سقایی با بیان اینکه قابلیت گردشگری 
باید ســنجیده شــود، افزود: جذابیت شــرط 
لازم بــوده، ولی کافی نیســت لذا باید قابلیت 
یعنی محصول گردشــگری هم فراهم شــود.
او با اشــاره به اینکه جذابیت موجود اســت، 
اما زیرساخت موجود نیســت، اضافه کرد: آیا 
دسترســی به همان جاذبه ها ممکن است؟ آیا 
خدمات مهمان نوازی شــامل خدمات اقامتی، 
پذیرایــی، تفریحی، بهداشــتی، ورزشــی و... 
فراهم اســت؟ آیا تور های تعریف شده وجود 
دارد؟ آیا سرمایه گذاری انجام شده تا گردشگر 
جذب شــود؟ و همه این ها دســت به دست 
هم می دهند که محصول گردشــگری قابلیت 
عرضه داشته باشد.سقایی گفت: باید بازار های 
گردشگری هدف گلستان مشخص شده و بعد 
از شناســایی نســبت به تبلیغات اقدام کرد و 

تور تعریف کنیم تا گردشــگری پا بگیرد، اما 
هم اکنون هیچ کدام از این ها فراهم نیســت و 
ما نمی دانیم بازار های هدف گردشــگری کدام 
هستند؟این استاد دانشــگاه توضیح داد: باید 
بدانیــم در بازار هدف چه ابزار های تبلیغاتی و 
اطلاع رســانی عمومیت دارد و مردم از آن ها 
اســتفاده می کننــد؛ اگر تلویزیــون یا فضای 
مجازی یا شــیوه های دیگری است آن ها را به 
کار گیریم.او شیوه تبلیغ را هم مهم برشمرد و 
گفت: نرُم جهانی برای بازدید گردشگر خارجی 
از آثار ثبت شــده در یونسکو سالانه ۵۰ هزار 
گردشگر است، آیا ســالانه ۵۰ هزار گردشگر 

خارجی از برج قابوس بازدید می کنند؟
سقایی تأکید کرد: گردشگری یعنی تداوم 
جریان گردشــگر از مبدا بــه مقصد در طول 
فصول گردشــگری که بایــد تور هایی تعریف 
شده و با برنامه ریزی به یک نقطه سفر کنند.او 
عنوان کرد: ۵۰ درصد مشکل جذب گردشگر 
خارجی مســأله کشوری است و ۵۰ درصد آن 
به مدیران استانی برمی گردد؛ وقتی در مقیاس 
ملی جذب گردشــگر خارجی ضعیف اســت 
اســتانی مانند گلستان هم نمی تواند گردشگر 
خارجی جذب کند.ســقایی با انتقاد به اینکه 
مــا مطالعات و برنامه هــای جامع برای جذب 
گردشــگر نداریم، افزود: باید تصمیم بگیریم 
که آیا می خواهیم گردشــگری ما توسعه یابد 
یا خیــر در نتیجه الزامات و زیرســاخت های 
آن را فراهم کنیــم.او بیان کرد: ما حکم کلی 
زیاد می دهیم ماننــد »تله کابین باعث جذب 
گردشگر می شــود« و دیوار دفاعی گرگان را 
با دیوار چین مقایســه می کنیم، ما نمی توانیم 
خوشایند خود را به گردشگر خارجی تحمیل 

کنیم.ســقایی با بیــان اینکه در کشــور های 
الزامات و برنامه های کلان  مقاصد گردشگری 
شکل گرفته اســت، ادامه داد: ترکیه ۱۰ برابر 
فروش نفــت ما از گردشــگری درآمد دارد و 
همه این ها به دلیل این اســت کــه ترکیه از 
ســال ۱۹۷۶ برنامه آمایشــی تنظیمی بر پایه 
گردشــگری داشــته و هم اکنون نتایج آن را 
برداشت می کند؛ آن ها بازار ها را مطالعه کردند 

لذا گردشگری کار یک شبه نیست.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری گلســتان گفت: گلستان چهار اثر 
ثبت شده جهانی داشته که شامل برج قابوس، 
جنگل های هیرکانــی، دوتار ترکمن و راه آهن 
اســت.احمد تجری افزود: در جوار برج قابوس 
تابلو هــای چند زبانه برای توریســت خارجی 
نصب شده و همچنین برای معرفی بیشتر آن 
از بروشــورها، تولیدات فضای مجازی دو زبانه 
و تراکت هــای چند زبانه اســتفاده می کنیم.

او با بیان اینکه قبل از کرونا ســالانه حدود ۶ 
هزار گردشگر خارجی وارد گلستان می شدند، 
اضافــه کــرد: ســایت و پورتال گردشــگری 
گلســتان با معرفی آثــار تاریخــی و... برای 
استفاده گردشــگران خارجی در حال طراحی 
بوده و مراحل نهایی خــود را می گذراند و به 
زودی رونمایــی خواهــد شد.گلســتان برای 
رهایی از دغدغه های مزمــن اقتصادی و حل 
چالش بیکاری راهکاری به جز سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری ندارد لذا باید برنامه های 
جامــع و مدونــی در این راســتا تدوین کرد.

معرفی ظرفیت های این استان از طریق اطلاع 
رسانی در شــبکه های تلویزیونی برون مرزی، 
ســایت های اینترنتی و یا شبکه های اجتماعی 
گردشــگران  پررنگ  زمینــه حضور  می تواند 
داخلــی و خارجــی را فراهم کرده و ســرانه 

درآمدی مردم را افزایش دهد.

بخش زیــادی از دریاچه ســد تنظیمی انحرافی گتوند 
به علت لایروبی نشــدن با مشــکلاتی نظیر رشــد بی رویه 
نیزار و آلودگی آب مواجه شــده است.به گزارش ایرنا، سد 
تنظیمی انحرافــی گتوند علاوه بر آبیــاری حدود ۳۴ هزار 
هکتار از اراضی تحت پوشش، یکی از جاذبه های گردشگری 
و دیدنی این شهرســتان اســت، اما لایروبی نشدن دریاچه 
منجر به رشد بی رویه نیزار شده و این موضوع ممکن است 
در آینده برای ســد ایجاد بحران کند.گســترش نیزار ها از 
معضلات اصلی دریاچه سد تنظیمی گتوند است؛ این نیزار ها 
علاوه بر ایجاد مشــکل برای بهره بــرداری از آب منجر به 

آلودگی بیشــتر و زوال کمی و کیفی آب رودخانه کارون در 
گتوند می شوند.پس از مشکلات سدگتوند علیا و گنبد های 
نمکــی دریاچه و تاثیر آن بــر کیفیت آب و دیگر معضلات 
نظیر تخریب اراضی پایین دســت، حال شاهد رشد بی رویه 
نیزار ها پشــت سد تنظیمی انحرافی گتوند و لایروبی نشدن 
آن هســتیم که نیازمند اقدام عملی و تسریع برای لایروبی 

دریاچه است.
ســد تنظیمی انحرافی گتوند در دهه ۵۰ با هدف آبیاری 
اراضــی مناطق گتوند، عقیلی و دیمچــه طراحی و احداث 
شــده بود و عملیات احداث این شــبکه ها به همراه ســد 
تنظیمی انحرافــی گتوند در ســال ۱۳۵۳ آغاز و در ســال 
۱۳۵۵ تکمیل شد و بلافاصله مورد بهره برداری قرار گرفت.
ســد تنظیمی انحرافی گتوند بر روی رودخانه کارون احداث 
و موجب بالا رفتن ســطح آب رودخانه در بالادست و محل 
دریاچه ســد شــد؛ با توجه به این موضوع دریاچه بر اراضی 
طرح مســلط و آبیاری آن ها به صورت ثقلی انجام می شود.

مســاحت خالص اراضی زیرپوشش این شــبکه ها افزون بر 
۳۴ هزار هکتار اســت که حدود ســه هــزار و ۵۰۰ هکتار 
آن زیرپوشــش سه ایســتگاه پمپاژ گتوند، پهونده و نگاز با 
مجموع ظرفیت پمپاژ 8۵.۱۱ مترمکعب در ثانیه قرار دارد.
وحید طالبوند یکی از فعالان محیط زیست شهرستان گتوند 
گفت: این ســد تنظیمی انحرافی در حــال حاضر با انبوهی 
از رســوب های رودخانه ای مواجه شــده که طی سال ها از 
بالادســت در محل دریاچه ســد انباشت شــده اند.او افزود: 
دریاچه ســد تنظیمی گتوند به یک محل انباشــته از نیزار 
تبدیل شده است و دریاچه سد موجب تاثیرات منفی محیط 
زیستی در مسیر و ســواحل پایین دست رودخانه شده که 
مهمترین تاثیر آن، انباشت رســوبات و نیزارها، آلوده شدن 
مناطق پایین دست و حاشــیه ای کارون به نیزار و تغییرات 
اکوسیستمی ساحل کارون در شهرستان گتوند و حتی نواحی 
پایین دست شهرســتان است.طالبوند بیان داشت:  لایروبی 
این دریاچه از سوی سازمان آب و برق خوزستان لازم است 

و لایروبی دریاچه پشت سد تنظیمی گتوند و کنترل محیط 
نیزاری، از انتقال این نیزار ها به پایین دست رودخانه و اراضی 

کشاورزی شهرستان گتوند جلوگیری می کند.
عبدالحسین کریمی رییس اداره حفاظت محیط زیست 
گتوند نیز گفت: لایروبی مخزن سد چندین سال به تعویق 
افتاده اســت وبا توجه به اینکه رسوبات باعث رشد نیزار در 
اکوسیستم می شــوند، تنوع زیست اکوسیستم دریاچه سد 
تنظیمی گتوند تغییر کرده اســت و رشــد نیزار مشکلاتی 
برای زیســتگاه در این منطقه ایجاد کرده اســت و نیزار در 
دوسوم دریاچه پشت ســد تنظیمی گتوند رشد کرده است 
که این موضوع در آینده مشکل ساز می شود.او با بیان اینکه 
لایروبی دریاچه ســد تنظیمی گتوند وظیفه سازمان آب و 
برق خوزســتان است و باید برای خارج کردن توده گیاهان 
و همچنین افزایش حجم مخزن هرچه سریعتر انجام شود، 
افزود: چند مرتبه مکاتباتی برای رفع این مشــکل از سوی 
اداره حفاظت محیط زیست انجام شــده، اما تاکنون اقدام 
عملی صورت نگرفته اســت.تاخیر در لایروبی دریاچه سد 
تنظیمی انحرافی گتوند در آینــده به بحرانی جدی تبدیل 

می شود و لازم است اقدام لازم در این زمینه صورت گیرد.

دپوی زعفران در انبارها بازار را به هم ریخت

سود طلای سرخ در جیب مافیای زعفران

»هیچ«، سهم گلستان از گردشگری خارجی

نیزار ها دریاچه سد تنظیمی گتوند را احاطه کردند

رودخانه نازلو در سرشاخه برده رش لایروبی می شود
گروه شهرستانها: مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی با 
اشــاره به لزوم همکاری ایران و ترکیه در راستای لایروبی مسیر رودخانه مهم 
برده رش گفت: رودخانه نازلو در سرشاخه »برده رش« با هدف ارتقای ظرفیت 
منابع آبی غرب ارومیه لایروبی می شود.مهندس رهبردین در نشست مشترک 
هیات های فنی و مرزی دو کشــور جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه 
که به منظور حفظ و تثبیت بســتر و حریم رودخانه مرزی برده رش چای، به 
میزبانی شــرکت آب منطقه ای آذر بایجان غربی، در شهر ارومیه برگزار شد 
گفت: در راســتای توافقات و پیگیری های دیپلماتیک انجام شده درخصوص 
تبعــات احداث دیوار مرزی کشــور ترکیه بر مســیر رودخانه های مرزی بین 
دو کشــور، بســتر و حریم رودخانه های مــرزی بین کشــورهای جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری ترکیه در چارچوب قوانین ومقررات مرزی و حقوقی 
بین دو کشــور حفظ و تثبیت می شود.وی در جلسه بررسی راهکارهای بهبود 
وضعیــت رودخانه نازلو )برده رش( که با حضــور هیات هایی از ترکیه و ایران 
برگزار شد، افزود: این رودخانه آورد قابل توجهی دارد که در کشاورزی منطقه 
و ارتقای معیشــت این حوزه به ویژه در بین خانواده های مرزنشین موثر است .
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای با اشاره بر ابعاد فنی، حقوقی و مرزی موضوع 
نشست اضافه کرد: متاسفانه در مسیرهایی از این رودخانه، عرض آن به علت 
ریزش خاک و رسوبات به شدت کاهش یافته که بهبود این وضعیت، همکاری 
مدیران آبی مرزی ۲ کشــور  ایران و ترکیه را می طلبد که در همین راســتا 
هر دو طرف به دنبال راهکارهایی هســتیم که در ضمن تامین اهداف امنیتی 
و انتظامی دیوار انســداد مرزی بین دو کشــور، با حفظ محیط زیست منطقه، 
شرایط مناســبی نیز برای عبور ایمن و استمرار جریان آب در بستر رودخانه 
برده رش بر اساس حدود مرزی توافق شده ایجاد شود.مهندس یاسر رهبردین 
ادامه داد: طی سال های گذشته لایروبی هایی هم در طرف ترکیه و هم در طرف 
ایران برای بهبود وضعیت آورد رودخانه نازلو )برده رش( انجام شــده ولی باید 
کاری اساسی برای بهبود طولانی مدت این وضعیت صورت گیرد همچنین با 
توجه  به آغاز بارش های قابل توجه پاییزی و زمســتانی طی روزهای آتی در 
شمال غرب کشــور، برای جلوگیری از مشکلات ناشی از این بارش ها در نوار 
مرزی، لایروبی سریع این رودخانه ضروری است.وی دریاچه مارمیشو را یکی 
از مهمترین مناطق گردشگری ارومیه عنوان کرد و گفت: این دریاچه به علت 
آورد کم رودخانه نازلو و همچنین رســوبات زیاد ایجاد شده، با مشکل جدی 
مواجه شــده اســت که این امر می تواند روی گردشگری منطقه تاثیر بگذارد 
که امیدواریم با همراهی هیأتهای مرزی دو کشــور، این مشکل نیز رفع شود.
مسئول هیات ترکیه ای در این جلسه نیز با اشاره به اینکه همکاری های مرزی 
۲ طرف در حوزه آب ادامه دار اســت، گفت: مذاکره تیم های کارشناسی برای 
چگونگی بهبود وضعیت رودخانه نازلو )برده رش( صورت می گیرد که این امر 
بسیار حائز اهمیت است.هاکان اوزدمیر افزود: ما برای جلوگیری از بروز مشکل 
در این منطقه تلاش می کنیم و نمی خواهیم محل گردشگری مردم ارومیه از 
بین برود.آقای حجت مقوّم رئیس ایرانی هیأت جمهوری اســلامی ایران بیان 
نمودند که  در مناطق مرزی مســائل اجتماعی، زیســت محیطی، اقتصادی و 
امنیتی کشــورها بایکدیگر مرتبط بوده و  هر کشــور لازم  است  درچارچوب 
حســن  همجواری و  براساس  پروتکلهای تعریف شده،اثرات اقدامات  خودرا بر 

طرف مقابل بررسی و  لحاظ نماید.

بحران ذخایر خون در استان کرمان
مدیرکل انتقال خون استان کرمان از بحران کمبود ذخایر خونی خبر داد.
دکترایرج شــکوهی در گفت و گو با ایسنا درباره وضعیت ذخایر خونی استان 
کرمان اظهار کرد: آغاز فصل سرما و کوتاه شدن روزها از سویی و شیوع ویروس 
کرونا و باور نادرست کاهش ایمنی بدن با اهدای خون از سوی دیگر به کاهش 
اهدای خون دامن زده است.شــکوهی با اشــاره به اینکه در تمامی گروه های 
خونی بــه ویژه گروه خونی A و O  کمبود داریم، افــزود: پنج پایگاه انتقال 
خون در استان کرمان داریم که همه روزه آماده ی دریافت خون اهداکنندگان 
هستند.مدیرکل انتقال خون استان کرمان با بیان این که همکاران ما در پایگاه 
مرکزی واقع در بلوار ۲۲ بهمن شــهر کرمان، هر روز از ســاعت ۷:۳۰ صبح 
تا ۱۹:۳۰ آماده ی خدمت رســانی به همشــهریان هســتند، گفت: پایگاه های 
جیرفت، بم، ســیرجان و رفسنجان نیز از ۷:۳۰ تا ۱۳:۳۰ فعال هستند.وی با 
اشاره به این که واکسیناســیون کرونا باعث کاهش اهدای خون شده، توضیح 
داد: برخی از واکســن ها براساس مکانیسم اثرشــان باعث یک معافیت موقت 
برای اهدای خون می شوند و کسانی که واکسن اسپوتنیک و آسترازنکا تزریق 
می کنند تا دو هفته نمی توانند اهدای خون داشــته باشند.شکوهی بیان کرد: 
دریافت کنندگان بقیه ی واکسن ها از جمله واکسن سینوفارم، برکت و باهارات 
هندی به واســطه ی مکانیسم اثرشــان که یک ویروس غیرفعال است، هیچ 
منعی برای اهدای خون ندارند.وی ادامه داد: افرادی که به کرونا مبتلا شــدند 
۲8 روز پس از بهبودی می توانند برای اهدای خون به پایگاه های اهدای خون 
سراسر استان مراجعه کنند.مدیرکل انتقال خون استان کرمان با بیان این که 
نیاز به خون و فرآورده های خونی یک نیاز مســتمر و دائمی است، افزود: وجود 
بیش از ۱۵۰۰ بیمار تالاسمی که از مصرف کنندگان دائمی فرآورده های خونی 
در اســتان کرمان هستند شاهدی بر این مدعاست.وی همچنین به وجود ۴۲ 
موسســه ی درمانی دولتی، خصوصی، نظامی، خیریــه و تامین اجتماعی در 
استان اشاره کرد و گفت: از ســوی دیگر آمار بالای تصادفات، افزایش اعمال 
جراحی و ... باعث مصرف بالای خون در اســتان کرمان است.شکوهی با بیان 
این که از هر واحد خونی که اهدا می شــود سه فرآورده استخراج می شود و هر 
اهداکننده با اهدای خون جان سه نفر را از مرگ حتمی نجات می دهد، اظهار 
کرد: عمر برخی فرآورده ها مانند پلاکت ۳ تا ۵ روز است و اگر مراجعه ی مداوم 

وجود نداشته باشد با مشکل مواجه می شویم.

سلب صلاحیت ۵۳ پروانه معدنی در خراسان شمالی
معاون صنایع و معادن ســازمان صمت خراسان شمالی از سلب صلاحیت 
۵۳ پروانــه معدنی در این اســتان خبر داد.وی در گفت و گو با ایســنا گفته 
اســت که در حال حاضر ۱۴۴ معدن در این استان فعال است و امر استخراج 
مواد معدنی از آن انجام می شــود.رضازاده از افزایش ۹ درصدی استخراج مواد 
معدنی در این اســتان طی امســال خبر داد و اظهارکرد: از ۱۴۴ معدن فعال 
در این اســتان ۱۲.۵ میلیون تن مواد معدنی استخراج شده است.وی میزان 
استخراج معادن استان را تا سال گذشته، ۱۲ میلیون و ۳۱۱ هزار تن در سال 
ذکر کرد و افزود: با صدور هشــت پروانه بهره برداری با ظرفیت اســمی ۱۳۳ 
هزار و ۵۰۰ تن، میزان استخراج معادن استان ۹ درصد افزایش یافت.این مقام 
مسئول خاطرنشان کرد: در مجموع این تعداد معدن برای دو هزار و ۳8۲ نفر 

در استان اشتغالزایی شده است.

۲۳۱ کارمند در استان مرکزی واکسن نزده اند!
معاون توســعه مدیریت و منابع اســتاندار مرکزی، گفت: ۲۳۱ کارمند در 
اســتان مرکزی به دلایل نامشخص واکســن تزریق نکرده اند.زهرا آخانی در 
جلسه ستاد مدیریت بیماری کرونا در استان مرکزی در خصوص واکسیناسیون 
کارمندان دولتی، افزود: ۶۱ دســتگاه اجرایی اطلاعات خود را اعلام کردند که 
۲۳ هزار و ۷۹۷ پرســنل در این دســتگاه ها مشغول به کار هستند.وی با بیان 
اینکــه از این تعداد ۲۲ هزار و ۶۲۴ نفر واکســن دریافــت کرده اند، ۹۴۲ نفر 
معذوریت پزشــکی دارند و ۲۳۱ نفر نیز به دلایل نامشــخص اقدام به دریافت 
واکسن نمی کنند.در این جلسه علیرضا کریمی شهردار اراک در خصوص سوار 
شدن چهار مسافر در تاکســی ها گفت: در حال نظارت بر این موضوع هستیم 
و در صــورت تخلف برخورد لازم صورت می گیــرد و در امر دریافت پول نقد 
توســط اتوبوس ها شهری درصددیم با شرکت پیمانکار همکاری داشته باشیم.

نماینده ســازمان های مردم نهاد استان مرکزی نیز در جلسه ستاد، اظهار کرد: 
ســمن ها در حوزه مقابله با کرونا مسئله نشــر آگاهی، مطالبه گری و نظارت 
مردم بر مردم را دنبال کرده اند.سیاوش اقاخانی با بیان اینکه امروز مسئولیت 
اســتاندار جدید مرکزی در این جلسه بسیار سخت است چراکه استان شرایط 
خوبی داشــته است و در تصمیمات از کشــور جلوتر بوده است، افزود: ستاد تا 
امروز تصمیمات خوبی داشــته اســت و امیدواریم که این تصمیمات اثربخش 
ادامه داشته باشد.وی بیان کرد: وضعیت اتوبوس های بین شهری با وجود آنکه 
قیمت بلیط افزایش یافت تا نفرات کمتری ســوار شــوند، بسیار بد است و با 
توجه به زمان حضور مردم در اتوبوس ها باید وضعیت اتوبوس ها رصد شــود، از 
طرفی با شلوغی مطب ها روبرو هستیم و این شرایط باید مدیریت شود.آقاخانی 
اضافه کرد: در هفته آتی شــاهد اینورژن هوا در اراک خواهیم بود و لازم است 
با توجه به تاثیر آلودگی هوا بر بیماری کرونا، این شــرایط بررســی و کارگروه 
کاهش آلودگی هوا نیز برگزار شود تا تصمیمات لازم در این راستا اتخاذ شود.

اخبار کوتاه

استقبال کم از واکسن کرونا در مناطق قرمز فارس
جانشین اســتاندار فارس در ســتاد اســتانی مدیریت بیماری کرونا گفت: 
متاسفانه شاهد استقبال کمتری از تزریق واکسن در شهرستان های قرمز استان 
فارس نســبت به سایر شهرستان ها هســتیم.عبدالرضا قاسمپور در گفت وگو با 
ایســنا در خصوص بازگشــایی مدارس در فارس اظهار کرد: اگر پروتکل ها در 
مدارس رعایت و مشــکلات بهداشتی وجود نداشــته باشد و مجموعه بهداشت 
و درمــان هم تایید کند، با همکاری و بازدیدهای مشــترک آموزش و پرورش 
مدارس و دانشــگاه ها از اول آذر طبق شیوه نامه ها بازگشایی می شوند.او با اشاره 
به اینکه دیروز در ستاد ملی در خصوص بازگشایی مدارس مصوبه ای نداشتیم، 
افزود: تزریق هر دو دوز واکســن برای تمام دانش آموزان به عنوان گروه هدف 
و گذشــت مدت زمان ۲ هفته از دوز دوم، شــرط بازگشایی مدارس به صورت 

حضوری است.
جانشــین استاندار فارس در ستاد استانی مدیریت بیماری کرونا خاطرنشان 
کرد که درصد قابل توجهی از دانش آموزان ودانشــجویان در استان فارس هر 
دو دوز واکســن را دریافت کرده اند.قاســمپور در پاســخ به این پرسش که اگر 
مدرسه ای شرایط اجرای طرح ۰۶ را داشته و بازگشایی انجام شود حضور دانش 
آموزان بر اســاس مصوبه به چه صورت اســت؟ بیان کرد: فعلا مصوبه ای برای 
اجباری یا اختیاری بودن حضور دانش آموزان در مدارس و سرکلاس های درس 
نداشته ایم.او خاطرنشان کرد: براساس اعلام دانشگاه علوم پزشکی شیراز درصد 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی در استان ۷۰ درصد است که البته باید افزایش 
یابد.جانشین اســتاندار فارس در ستاد استانی مدیریت بیماری کرونا همچنین 
با اشــاره به طرح قرنطینه هوشمند در اســتان، بیان کرد: در این طرح اصناف 
صدور محوزها را براساس واکسیناسیون انجام می دهند، ترمینال ها، فرودگاه ها و 
ادارات نیز به سامانه واکسن متصل شده اند.قاسمپور با بیان اینکه شهرستان های 
اســتهبان، جهرم، ممسنی همچنان در شمار شهرهای قرمز استان قرار دارند و 
متاسفانه استقبال کمتری در این شهرســتان ها به تزریق واکسیناسیون انجام 
شــده، تصریح کرد: فارس جزو اســتان های اول تا دوم کشور در تزریق واکسن 

است.

 

تجدید مناقصه عمومی )نوبت اول(
شهرداري تاكســتان در نظر دارد به استناد بند »۱« مصوبه شماره ۹ شوراي اسلامی شهر به شــماره نامه 400/6/232 مورخه 

1400/06/28 اجراي پروژه به شرح زیر را از طریق مناقصه عمومي به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.
1- موضوع مناقصه: »اجرای آسفالت معابر سطح شهر تاکستان به صورت مکانیزه« با برآورد اولیه به مبلغ کل 11/890/000/000 

ریال به مدت ۱۲ ماه شمسی. 
2- شرایط متقاضي: ارائه مجوز و گواهی صلاحیت مورد تائید و امکانات و تجهیزات و ماشین آلات مربوط به اجراي پروژه و همچنین 

ارائه رزومه کاری مشابه )سوابق اجرایي(.
3- مبلغ و نوع سپرده شــركت در مناقصه: مبلغ 600/000/000 ریال به صورت ضمانتنامه بانکي و یا واریز به حساب شماره 

100801228486 بنام شهرداري تاکستان نزد بانک شهر شعبه تاکستان.
 4- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: از روز دوشنبه مورخه 1400/09/01 امور قراردادهای شهرداری تاکستان. 

5- مهلت و محل تحویل اســناد مناقصه: حداکثر تا پایان وقت اداري روز پنجشنبه مورخ 1400/09/11 به دبیرخانه شهرداری 
تاکستان. 

6- تاریخ بازگشایي پاكات: روز یکشنبه مورخ 1400/09/14 ساعت 13:00 در دفتر شهردار تاکستان.
7- هزینه نشر آگهي های مراحل چاپ اول و دوم بدوی و تجدید مناقصه به عهده برنده آن مي باشد.

8- در صورتیکه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان بترتیب ضبط خواهد گردید.
9- شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات مخدوش، مشروط و ارائه بعد از تاریخ تحویل اسناد، ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
 10- سایر اطلاعات مربوط به مناقصه در اسناد مناقصه درج گردیده است.

11- در صورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35230701-028 واحد قراردادهاي شهرداري تماس حاصل فرمائید.

شهردار تاكستان  - كیوان رحمانی


